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Приложение 1. Отношение к конкуренции:  
1 – ​конкуренция полезна; 10 – ​конкуренция вредна

Application 1. Attitude to competition:  
1 – ​сompetition is useful; 10 – ​сompetition is harmful

Приложение 2. Ответственность человека и государства:  
1 – ​государство должно брать на себя больше ответственности за каждого человека;  

10 – ​люди должны брать на себя больше ответственности за самих себя

Application 2. Responsibility of the person and the state: 1 – ​the state should take more responsibility  
for each person; 10 – ​people should take more responsibility for themselves



Приложение 3. Причины успеха: 1 – ​в долгосрочной перспективе усердная работа приводит  
к лучшей жизни; 10 – ​усердная работа, как правило, не приводит к успеху.  

Успех – ​это скорее вопрос удачи и связей

Application 3. Reasons for success: 1 – ​in the long run, hard work leads to a better life;  
10 – ​hard work, as a rule, does not lead to success. Success is more a matter of luck and connections

Приложение 4. Может ли следующее явление всегда быть оправданно, никогда  
не может быть оправданно или что-то среднее.  

1 – ​никогда не может быть оправданно; 10 – ​всегда может быть оправданно

Application 4. Can the following phenomenon always be justified,  
can never be justified, or something in between. 1 – ​can never be justified;  

10 – ​can always be justified



Приложение 5. Как часто вы голосуете на выборах в национальные органы власти?  
(WVS – ​данные по странам; данные по IT‑специалистам получены автором), %

Application 5. How often do you vote in national government elections?  
(WVS – ​data by country; data on IT specialists were obtained by the author), %

Приложение 6. Насколько вы интересуетесь политикой?  
(WVS -данные по странам; данные по IT‑специалистам получены автором), %

Application 6. How interested are you in politics?  
(WVS -data by country; data on IT specialists were obtained by the author), %



Приложение 7. Важные детские качества, по мнению IT‑специалистов
Application 7. Important children’s qualities according to IT specialists

Приложение 8. Важные детские качества, по мнению россиян (WVS)
Application 8. Important children’s qualities according to Russians (WVS)


